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Protokół Nr 23/2022 

z posiedzenia  

Komisji Współpracy Międzynarodowej  

z dnia 14 lutego 2022 r. 

 

1. Otwarcie posiedzenia 

 

 Przewodnicząca Komisji Współpracy Międzynarodowej- p. dr hab. Teresa Astramowicz-

Leyk, prof. UWM otworzyła zdalne posiedzenie Komisji Współpracy Międzynarodowej Sejmiku 

Województwa Warmińsko-Mazurskiego.  

Przewodnicząca Komisji przywitała członków komisji i gości: p. prof. Pawła Wielgosza – 

Prorektora ds. Umiędzynarodowienia Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie oraz p.  

dr Oleksandra Mykhailycha z Państwowego Uniwersytetu Lotniczego w Kijowie- Wydział 

Socjologii i Nauk Politycznych, odbywającego staż naukowy na Uniwersytecie Warmińsko-

Mazurskim.  

  
Przewodnicząca poprosiła o potwierdzenie obecności i stwierdziła quorum. 

 

Obecni członkowie komisji: 

 

1. Teresa Astramowicz-Leyk – Przewodnicząca  Komisji 

2. Stanisław Gorczyca 

3. Patryk Kozłowski 

4. Julian Osiecki 

5. Jolanta Piotrowska 

6. Dariusz Rudnik 

7. Miron Sycz 

8. Wioletta Śląska-Zyśk 

9. Jolanta Szulc 

 

              

   2.   Zatwierdzenie porządku obrad: 

 

1. Otwarcie posiedzenia; 

2. Zatwierdzenie porządku posiedzenia; 

3. Współpraca międzynarodowa UWM -  wyzwania i perspektywy (prof. Paweł Wielgosz -

Prorektor ds. Umiędzynarodowienia UWM); 

4. Przyjęcie Planu Pracy Komisji na 2022 r.; 

5. Sprawy różne: 

6. Przyjęcie protokołów z poprzednich posiedzeń Komisji: 

a) Protokół Nr 22/2021 r. z dn. 20.12.2021 r.; 

7. Zamknięcie posiedzenia. 

 

Przewodnicząca Komisji zaproponowała zmianę w porządku obrad, po wypowiedzi p. 

Prorektora w punkcie 3., głos zabrałby p. dr Oleksandr Mykhailych z prezentacją wyników badań 

naukowych. 

   Porządek obrad w zmienionej formie przyjęto pozytywnie jednogłośnie.  
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3. Współpraca międzynarodowa UWM -  wyzwania i perspektywy 

 

Przewodnicząca Komisji  przedstawiła Członkom Komisji sylwetkę p. Prof. Pawła 

Wielgosza – Prorektora ds. Umiędzynarodowienia Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego  

w Olsztynie i przekazała mu głos w celu omówienia w/w punktu porządku obrad. P. prof. P. 

Wielgosz w swoim wystąpieniu odniósł się do następujących tematów:  

- mobilność studentów -wyjazdy i przyjazdy studentów w ramach wymiany Erasmus +, wyjazdy 

studentów w roku akademickim 2019/2020, cykl kształcenia studentów cudzoziemców, oferta 

kształcenia w języku angielskim 2022/2023 – studia stacjonarne, cudzoziemcy na polskich 

uczelniach 2020/21;  

- umiędzynarodowienie badań -publikacje naukowe, publikacje we współpracy międzynarodowej 

i krajowej (2016-2021), porównanie współpracy międzynarodowej na wybranych uczelniach, 

porównanie współpracy międzynarodowej w podziale na dziedziny – UWM, 

umiędzynarodowienie badań; 

- projekty badawcze - budżet UWM z projektów międzynarodowych w latach 2016-2021, pozycja 

w krajowych i międzynarodowych rankingach szkół wyższych, wykorzystanie informacji  

o rankingach w budowaniu rozpoznawalności polskich uczelni, umowy o współpracy; 

Przewodnicząca Komisji udzieliła głosu radnej-  p. W. Śląskiej-Zyśk, która podziękowała 

za ciekawą prezentację, diagnozę i życzyła p. Prorektorowi sukcesów w realizacji zamierzonych 

celów. 

P. Miron Sycz – Wicemarszałek Województwa zapytał p. Prorektora czy posiada 

informacje ilu studentów zagranicznych zostaje w Polsce, a ile osób po ukończeniu studiów wraca 

do swoich krajów, ze szczególnym uwzględnieniem krajów wschodnich –tj. Ukraina, Białoruś. 

 P. prof. P. Wielgosz odpowiedział, że na tę chwilę nie posiada takich informacji, analizy 

na ten temat prowadzi Biuro Kształcenia UWM. Prorektor przyznał, że pytanie jest bardzo ciekawe 

i jego zdaniem studenci, szczególnie ci studiujący w języku polskim, w większości zostają.  

 Przewodnicząca Komisji dodała, że jeśli chodzi o studentów Politologii, którzy studiują na 

UWM w ramach porozumienia z Politechniką Lwowską, to z dziesięciu dotychczasowych 

absolwentów magistrów została jedna osoba. W tym roku 6 osób kończy studia licencjackie  

w ramach podwójnych dyplomów i część chce pozostać na studiach magisterskich, a 4 osoby 

rozpoczęły studia licencjackie. Prowadzony jest również nabór na następny rok akademicki, 

przygotowywana jest umowa o podwójnych dyplomach na kierunku Politologia i Stosunki 

Międzynarodowe z Akademią Ostrogską.  

 Prorektor ds. Umiędzynarodowienia UWM dodał, że odsetek osób ze wschodnich uczelni 

na UWM nie jest duży. Dopiero od roku akademickiego 2022/2023 mocno wspierany jest kierunek 

lekarski poprzez znaczące obniżenie opłat. 

 Przewodnicząca Komisji zapytała, na czym będą polegać ułatwienia dla studentów ze 

wschodu. 

 Prorektor odpowiedział, że pomoc w tym zakresie będzie polegała głównie na 

zmniejszeniu opłat i dodał, że więcej będzie mógł powiedzieć po podjęciu uchwały senatu 

akademickiego w marcu br. zapewniając, że będą to bardzo preferencyjne warunki. 

 Przewodnicząca Komisji zapytała dlaczego tak mało jest mobilności z Ukrainą i czy można 

to zmienić w przyszłości. 

 Prorektor odpowiedział, że UWM ograniczany jest przez Program Erasmus i jego 

finansowanie. Na studentów z UE, UWM dostaje środki roczne na ok 50 miejsc, a stypendia  

w naborze wrześniowym wyprzedały się w 4 dni. Zainteresowanie jest dużo większe niż środki, 

które UWM otrzymuje.  

 Przewodnicząca Komisji zapytała czy firmy rekruterskie odgrywają jakąś rolę  

w pozyskiwaniu studentów i czy nie byłaby to najlepsza droga do poszerzenia oferty. 
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 Prorektor odpowiedział, że w tym momencie UWM korzysta z usług firmy rekruterskiej 

skupiając się na kierunku lekarskim, głównie z uwagi na względy finansowe. 

 Przewodnicząca Komisji podziękowała p. Prorektorowi za wzięcie udziału w posiedzeniu 

Komisji i przekazała głos p. dr. Oleksandrowi Mykhailychowi odbywającemu staż naukowy  

w Instytucie Nauk Politycznych UWM, który przedstawił wyniki swoich badań. P. dr Mykhailych 

omówił najważniejsze wnioski wynikające z przeprowadzonych badań: 

- większość badanych uważa, że obywatele Ukrainy postrzegają przyjaźnie lub neutralnie państwa 

Europy Centralnej, tj. Polskę, Rumunię, Słowację, Czechy,  

- najbardziej sporne są relacje z Węgrami, 

- bezpośrednią przyczyną napięć w relacjach węgiersko-ukraińskich stała się przyjęta przez 

ukraiński parlament we wrześniu 2017 r. ustawa o oświacie, m.in. zmieniająca dotychczasowe 

regulacje w zakresie języka nauczania w szkołach, którą władze węgierskie uznały za ograniczanie 

prawa mniejszości węgierskiej w Ukrainie (w odpowiedzi Węgry blokują dążenia Ukrainy do 

zacieśnienia współpracy z NATO), 

- mniejszość węgierska w znaczący sposób wpływa na stosunki między Ukrainą a Węgrami, 

- mniejszość węgierska jest jedyną mniejszością narodową, która posiada swoje partie polityczne 

aktywne w polityce, zwłaszcza w obwodzie zakarpackim, 

- mniejszość polska przejawia odmienny przykład wpływu na stosunki międzynarodowe, 

ponieważ Polacy od początku sprzyjali ukraińskim siłom demokratycznym i bardzo aktywnie 

wspierali odzyskanie przez Ukrainę niepodległości, a także jej dążenie do przystąpienia do Unii 

Europejskiej, 

- mniejszość polska jest dużo silniej zasymilowana z ukraińskim społeczeństwem niż mniejszość 

węgierska czy rumuńska,  

- społeczeństwo Ukrainy jest tolerancyjne w stosunku do innych mniejszości narodowych, 

- używanie języka rosyjskiego, węgierskiego oraz innych języków mniejszości narodowych nie 

jest ograniczane w Ukrainie,  

- ograniczenia posługiwania się innym językiem niż język ukraiński, stosuje się jedynie  

w szkolnictwie, administracji i innych instytucjach państwowych. 

 Wicemarszałek Województwa –p. M. Sycz powiedział, że jako przedstawiciel mniejszości 

ukraińskiej i były dyrektor Szkoły z Ukraińskim Językiem Nauczania w Górowie nie wyobraża 

sobie sytuacji, gdyby ktokolwiek ze wszystkich 5 mniejszości w Polsce, 4 grup etnicznych i jednej 

językowej, tolerował taką sytuację, by nauczanie języka polskiego z polskiego budżetu nie było 

możliwe. Język polski dla wszystkich mniejszości w Polsce jest naturalną wartością  

i obowiązkiem. Państwo daje również możliwość nauczania języka ojczystego w Polsce. Problem 

w Ukrainie polega na tym, że o ile Polacy doskonale rozumieją tę sytuację, to Węgrzy chcą się 

uczyć tylko w języku węgierskim i to powoduje problem. Marszałek powiedział, że chciałby, żeby 

p. dr Mykhailych to jasno wyartykułował, gdyż uważa to za bardzo poważny problem i nie 

wyobraża sobie sytuacji, gdy w Polsce mniejszość nie miałaby możliwości uczenia się języka 

polskiego. 

 P. dr Mykhailych odpowiedział, że oczywiście potwierdza że w Ukrainie nie zabrania się 

nauczania żadnego z języków mniejszości. Zdaniem p. dra przyczyna problemu na Węgrzech leży 

po stronie polityki. Węgry są sojusznikiem bardziej Federacji Rosyjskiej niż Ukrainy. Mniejszość 

węgierska żyjąca na Zakarpaciu nie zna języka ukraińskiego nawet w stopniu potrzebnym do 

sytuacji bytowych. Mniejszość węgierska otrzymuje paszporty wbrew prawu ukraińskiemu. 

Ukraińcy boją się, że gdy wydarzy się sprzyjająca okoliczność, zechcą anektować to terytorium 

do Węgier. Dr Mykhailych dodał, że szkoda, że prawo o języku ukraińskim weszło dopiero w 2017 

roku i być może gdyby obowiązywało już wcześniej, nie doszłoby do aneksji Krymu przez 

Federację Rosyjską.  

 Przewodnicząca Komisji podziękowała za udział w Komisji i przedstawienie w/w tematu. 
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4. Przyjęcie Planu Pracy Komisji na 2022 r.; 

 

Przewodnicząca Komisji poddała pod głosowanie projekt Planu Pracy Komisji na 2022 r. 

Członkowie Komisji nie zgłosili uwag do w/w projektu. Plan Pracy został przyjęty pozytywnie 

jednogłośnie.  

 

5. Sprawy różne: 

 

W związku z brakiem spraw w w/w punkcie, Przewodnicząca Komisji przeszła do realizacji 

kolejnych punktów porządku obrad. 

 

6. Przyjęcie protokołów z poprzednich posiedzeń Komisji: 

 

      a) Protokół Nr 22/2021 r. z dn. 20.12.2021 r.; 

 

Przewodnicząca Komisji poddała pod głosowanie Protokół Nr 22/2021 r. z dn. 20.12.2021 r. 

Protokół został przyjęty. 

 

7. Zakończenie posiedzenia 

 

  Przewodnicząca Komisji WM zakończyła posiedzenie Komisji Współpracy 

Międzynarodowej Sejmiku Województwa Warmińsko-Mazurskiego w dn. 14.02.2022 r.  

 

 

                 Przewodnicząca Komisji  

                         Współpracy Międzynarodowej 

 

        

              dr hab. Teresa Astramowicz-Leyk, prof. UWM 

 

        

Protokołowała  

 

Karolina Nikiel 

      


